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Møde Driftsforum Voksenpsykiatri 

Tid 12.09.2022, kl. 9:00-13:00  

Sted Psykiatrien - lokale tilkommer 

Deltagere  Aalborg Kommune  
Tina Maria Larsen, medformand JV, Centerchef, 
Center for Sociale Tilbud  
Kristine Dalsgaard Jacobsen, Job og uddannelses-
afdelingen, JV 
Bibi Holmsgaard Bording Pedersen, Sundhedsstra-
tegisk konsulent, SUN  
Lene Kalstrup, Leder af visitationen voksenhandi-
cap, JV 
Anne Louise Dall, leder af Socialpsykiatrien, JV  
Sidse Højrup Clemmensen, Voksenafdelingens se-
kretariat og sekretariat, JV 
 
Jammerbugt Kommune  
Mia Nicolajsen, Afdelingsleder, Handicap og psyki-
atri  
Dorte Sastaskauskas Jensen, udviklingskonsulent, 
sekretariat  
 
Nord-Kap  
Laura Hvidaa Hjørnholm  
 
Psykiatrien  
Tina Blach Nielsen, ledende socialrådgiver  
Inger Brødsgaard, ledende overlæge  
Susanne Jensen, Klinikchef, Klinik Nord – ad hoc 
Kenni Sørensen, sekretariat 
  
Gæster:  
Jonna Kastbjerg, seniorkonsulent i Aalborg Kom-
mune, og Thomas P. Sørensen, leder af HSV og 
Viften Nørresundby deltager under punkt 1 kl. 9 
 
Linda Hardisty Bramsen og 
Laila Betina Jensen, RN deltager under punkt 5  
Helle Klitte, Visitationen, Myndighed i Aalborg Kom-
mune deltager under punkt 5 – punkt 5 udgik og 
gæsterne deltog derfor ikke 
 
Mødeleder: Tina Maria Larsen 

Afbud Maj Skårhøj, medformand, Klinikchef, Klinik Syd  
Natalia Skafsgaard Thomsen, sekretariat – nyt job 
pr. 1. september 
Bettina S. Nedergaard, lægekonsulent 
Klaus Hansen, psykologkonsulent Jammerbugt 
Kommune deltager under punkt 1 kl. 9 

Sagsnr.  

Job og Velfærd 
 
Team Strategi og Udvikling 
Sønderbro 12 
9000 Aalborg 

Dagsorden 
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1. Temadrøftelse om autisme (kl.900) 
Sagsfremstilling:  
I Psykiatrien opleves en stigning i antallet af udredninger, men der er ikke behandlingsmulig-
heder i psykiatrisk regi. Derfor er der ønske om en fælles drøftelse af, hvad vi hver især kan 
byde ind med på området for at opnå en større forståelse af hinandens opgaver på området.  
 
Inger Brødsgaard holder et kort oplæg, som drøftelsen kan tage udgangspunkt i.  
 
Indstilling:  
Det indstilles, at Driftsforum drøfter problematikken 
 
Referat: 
Slides fra Inger Brødsgaard er vedhæftet. 
Inger fremlægger problematikken omkring en stigning af borgere, der udredes for autisme-
spektrumforstyrrelser (ASF).  Der er et stort ønske om at komme i dialog omkring borgere 
med en ASF, så vi kan hjælpe hinanden med at løfte opgaven.  
 
ASF er en livslang tilstand – kan lindres, men ikke fjernes. Indsatserne skal have fokus på at 
bremse, begrænse eller stoppe negativ udvikling. Det er vigtigt at bemærke, at når der optræ-
der en episode for en borger med ASF, så er der stor risiko for, at vi ikke kan hjælpe dem op i 
funktionsniveau igen. Det er svært at genvinde det tabte.  
Det er en særlig gruppe, som fylder på psykiatrisk afdeling – borgere med ASF og selvskade 
og/eller suicidale tanker.  
 
Herefter en fælles drøftelse af hvordan opgaven kan løses.  
De væsentligste pointer er, at vi ikke nødvendigvis har samme forståelse af opgaven og ikke 
får samstemt samarbejdet omkring borgeren. Det er også med til at gøre det svært for bor-
gerne at navigere i indsatserne fra forskellige instanser. Derudover kender vi ikke hinandens 
vilkår og muligheder, hvorfor vi kan komme til at stille borgerne noget i udsigt, som ikke kan 
honoreres. 
 
Derfor peges der på, at vi skal formalisere og strukturere samarbejdet omkring denne mål-
gruppe, så vi får delt viden og får en samlet forståelse af opgaven i at støtte borgeren på bed-
ste vis.  
 
Aftale:  
Det aftales derfor, at der nedsættes en arbejdsgruppe med formålet om at komme med et bud 
på, hvordan et formaliseret samarbejde omkring denne målgruppe kan se ud. Sidse Høyrup 
Clemmensen udarbejder et kommissorium. Alle i driftsforum bedes overveje, hvem de hver 
især melder ind i arbejdsgruppen. Dette meldes til Sidse.   
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2. Auditskema  
Sagsfremstilling:  
Udklip fra referat fra mødet d. 17. februar 2022, hvor Tine Blach præsenterede et udkast til 
auditskema: 
”Der var enighed i Driftsforum om, at det var et godt første udkast, men at der er behov for at 
tematisere indholdet i skemaet afhængig af målgruppe og involverede forvaltninger i kommu-
nerne, således at skemaet reduceres til fokus på dette område. Skemaet skal derudover tilret-
tes i forhold til Patientens Team.  
 
Formændene foreslog, at den første audit i 2022 drejer sig om hjemløse patienter på bag-
grund af den bilaterale samarbejdsaftale på hjemløseområdet. Der er bevidsthed om, at Jam-
merbugt Kommune vil have et meget begrænset patienttal på området. Driftsforum tilsluttede 
sig forslaget.  
 
Driftsforum drøftede muligheden for data på området samt andre mulige emner for audit. 
Lene Kalstrup fremhævede muligheden for at inkludere andre fora, eksempelvis PSP og an-
vende audit som mulighed for at åbne andre samarbejdsflader. Der var enighed om at inklu-
dere andre emner til audit, der oplistes i et særskilt dokument over auditemner. 
 
Indstilling:  
Det indstilles, at Driftsforum  
1) udarbejder en prioriteret liste over auditemner 
2) nedsætter en arbejdsgruppe, som kan udarbejde det endelige auditskema, som kan sen-
des i høring.  
 
Referat: 
Efter en fælles drøftelse omkring audits blev det besluttet, at Driftsforum i denne omgang ikke 
laver audits, men i stedet fokuserer på at forbedre fælles praksis for målgruppen med borgere 
med ASF – jf. ovenstående punkt.  
 
 
 

3. De særlige pladser (kl. 10.00) 
Sagsfremstilling:  
Driftsforum drøftede sidste forår, hvordan kommunerne og Psykiatrien kan samarbejde om at 
opnå en bedre udnyttelse af de særlige pladser. Forholdene er i store træk uændrede siden 
da.  

Fire af de 16 særlige pladser er fortsat ommærket til almindelige psykiatriske sengepladser, 
så der er 12 særlige pladser. Der er stadig langt fra fuld belægning på pladserne – antallet af 
patienter varierer, aktuelt er der 5 patienter, mens der for et halvt år siden var 9 patienter. Ud-
fordringen med benyttelse af pladserne består således, og det er en udfordring, der kalder på 
en fælles indsats. Der er et stort ressourcespild forbundet med de uudnyttede pladser. 

Lederen af de særlige pladser har sammen med afdelingens socialrådgiver tilbudt samtlige 
nordjyske kommuner at deltage i et personalemøde med henblik på at fortælle relevante 
sagsbehandlere om pladserne og behandlingsindsatsen. Flere kommuner har takket ja, og 
det har været positivt at deltage.  

Da vi fra flere sagsbehandlere mv har hørt, at det kan være en udfordring at motivere borgere 
i målgruppen, har lederen desuden skrevet til de kommunale kontaktpersoner med tilbud om 
hjælp i motivationsfasen. 
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Der er endnu en mulighed, som vi i Region Nordjylland (i modsætning til andre regioner) har 
været tilbageholdende med at benytte – nemlig muligheden for at Psykiatrien selv starter sa-
ger op i Visitationsforum med henblik på at kommunen visiterer. 

Psykiatriloven har siden april 2019 givet denne mulighed – altså at en psykiatrisk afdeling 
fremsender anmodning til Visitationsform, som behandler sagen og sender indstilling til kom-
munen, som herefter skal træffe afgørelse om visitation. Det er altså stadig kommunen, der 
visiterer og betaler, men psykiatrien der ”starter sagen op”, naturligvis efter først at have drøf-
tet med patientens sagsbehandler. 

 
Indstilling:  
Det indstilles, at Driftsforum drøfter: 
1) Hvordan vi kan samarbejde om at opnå en bedre udnyttelse af de særlige pladser? 
2) Barrierer for anvendelse af pladserne – og herunder tiltag der kan imødegå barriererne 
3) Er der behov for yderligere information om pladserne? 

 

Referat:  

Punktet er tidligere drøftet i Driftsforum, og det er fortsat udfordringer i forhold til samtykke og en 
snæver målgruppe, som ses som de største barrierer i forhold til at udnytte pladserne. Der peges 
på, om rammerne matcher behovet, da det har været en udfordring i hele landet med mange 
tomme pladser?  

 

4. Den gode historie  
Jammerbugt fortæller den gode historie 

 
 
5. Det generelle samarbejde omkring voksne med spiseforstyrrelser (kl. 11.00) Punktet 

blev udskudt på grund af sygdom 
Sagsfremstilling 
Temadrøftelse: En drøftelse af hinandens grundvilkår. En beskrivelse af, hvordan det fungerer 
i dag, og hvor der kan opstå udfordringer. Hvilke løsninger har vi hver især, og hvordan kan vi 
designe de her forløb?  
Det er vigtigt med en fælles forståelse, så vi ikke kommer til at videregive forkerte forventnin-
ger til borgerne.  
Lajla og Linda fra Psykiatrien kommer med et oplæg, som drøftelsen kan tage udgangspunkt 
i.  
 
Indstilling:  
Det indstilles, at Driftsforum drøfter problematikken 
 
 

6. Pixiplakat for Patientens Team 
På mødet i Driftsforum d. 17. februar 2022 blev det besluttet, at folderen om Patientens Team 
skal ændres til en pixi-plakat, og at der skulle udarbejdes et udkast.   
Endvidere blev det aftalt, at udkastet skal beskrive følgende:  
• Hvad er Patientens Team 
• Hvordan opstartes Patientens Team  



         5/7 

• Kontaktpersoner i Psykiatrien og kommunerne med viden om Patientens Team  
• En beskrivelse af en case involverende et standardforløb for Patientens Team 
 
Indstilling:  
Det indstilles, at Driftsforum drøfter, hvem der kan hjælpe med at udarbejde plakaten 
 
Referat:  
Det er vigtigt, at der ikke findes mange forskellige plakater og pjecer om Patientens Team. Pi-
xiudgaven skal være en plakat, som giver den enkelte medarbejder en oversigt over tilgangen 
i Patientens Team.  
Udarbejdelsen af plakaten lander i psykiatrien. Tine Blach drøfter den med Maj Skårhøj. 
 
 

7. Samarbejdsaftale om forløbsprogram for borgere med bipolar affektiv sindslidelse 
Sagsfremstilling:  

2. rul i årshjulet for gennemgang af samarbejdsaftaler er i gang. Derfor skal Driftsforum for 
Voksenpsykiatri gennemgå: 

- Forløbsprogram for borgere med bipolar affektiv sindslidelse 
 
Bemærk, at Driftsforum tidligere, foråret 2021, før årshjulet blev vedtaget, har gennemgået og 
kommenteret forløbsprogrammet. Klyngesekretariatet vil derfor gerne have en tilbagemelding 
på, om der i mellemtiden er kommet yderligere supplerende bemærkninger til forløbsprogram-
met.  
 
Tilbagemelding på de to aftaler skal gerne indeholde en tilkendegivelse af, om der er behov 
for en revidering af samarbejdsaftalen og i så fald en begrundelse herfor.  
 
Samarbejdsaftalen kan ses her: TG Forløbsprogram for borgere med bipolar affektiv sindsli-
delse (rn.dk) 
 
I marts 2021 meldte Driftsforum følgende tilbage: 
 
”Driftsforum anbefaler en transdiagnostisk samarbejdsaftale, da aftalen også har afsæt i ideen 
om patientens team suppleret med et generelt forløbsprogram.” 
 
Indstilling:  
Det indstilles, at Driftsforum drøfter og beslutter, hvorvidt der skal meldes yderligere ændrin-
ger ind til samarbejdsaftalen? 

 
Referat:  
Tilbagemeldingen fra marts 2021 fastholdes med følgende skærpelse:  
Transdiagnostisk henviser til indsatser, som ikke er diagnosebestemt. Samarbejdsaftalen går 
altså på tværs af diagnoser.  
Samarbejdsaftalen virker løsrevet og bør være indeholdt i principperne omkring Patientens 
Team med fokus på det tværsektorielle samarbejde. Det virker ikke til at være behov for en 
aftale på en afgrænset patientgruppe.  
 
Endvidere er der ændringer til Bilag 3 – mailadresser. Disse gives videre Klyngesekretariatet.  

https://rn.dk/-/media/Rn_dk/Sundhed/Til-sundhedsfaglige-og-samarbejdspartnere/Sundhedsaftaler/Sundhedsaftalen-2019/Den-Tvaersektorielle-Grundaftale/Behandling-og-pleje/Samlet_Forloebsprogram_bipolar-affektiv-sindslidelse.ashx?la=da
https://rn.dk/-/media/Rn_dk/Sundhed/Til-sundhedsfaglige-og-samarbejdspartnere/Sundhedsaftaler/Sundhedsaftalen-2019/Den-Tvaersektorielle-Grundaftale/Behandling-og-pleje/Samlet_Forloebsprogram_bipolar-affektiv-sindslidelse.ashx?la=da
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8. Evaluere samarbejdsform 
Sagsfremstilling:  
Jf. kommissoriet for driftsfora skal samarbejdsformen løbende evalueres, og der skal afrap-
porteres om denne til Klyngestyregruppen Midt. 
Herefter samler formandskabet de indkomne inputs og videresender til styregruppen.  
 
Indstilling:  
Det indstilles, at Driftsforum kommer med input til evalueringen omkring samarbejdsformen i 
forummet.  
 
Referat:  
Der er et rigtig godt samarbejde i Driftsforum Klynge Midt på trods af at vi ikke har en klynge-
styregruppe. Samarbejdet er både strategisk og tæt på nær praksis.  
Vi er gode til at få relevante emner ind til bordet, ligesom vi har fået opbygget en god struktur 
med udgangspunkt i årshjulet.  
Så det interne og daglige samarbejde fungerer rigtig godt.  
Det kan være svært at overskue den overordnede konstellationen og finde ud af, hvordan det 
hele hænger sammen og hvordan den gensidige afhængighed er mellem forskellige grupper 
– både på somatisk område og i psykiatrisk regi.  
 
Beskrivelse og diagram er vedlagt som bilag.  
 
 
 

9. Gensidig orientering med henblik på at orientere om emner, der er relevante for Drifts-
forum 
 
Blandt andet:  
De nye klynger  
Organisationsændringer på vej på hospitalet 
 
Der er kommet nye overenskomster – på lægeområdet og sygeplejerske-området. Det gav 
anledning til at se på ledelsesstrukturen generelt samt hvordan der sikres en patientnær le-
delse? 
Lige nu er udkastet i høring, og der er lagt op til, at man fjerner klinikstrukturen. Det er ikke 
endeligt afgjort endnu. Man forventer implementering pr. 1.1.2023 
Man indfører et vicedirektørniveau i stedet for klinikledelse.  
Der er fortsat meget der skal drøftes ift. udmøntning, men omorganiseringen kan have betyd-
ning for, hvem der deltager i Drifstforum. 
 
 
Der bliver lige nu kigget på et fælles projekt mellem psykiatri og sygedagpengehuset på bag-
grund af Rigsrevisionen. En arbejdsgruppe arbejder på at udpege nye fælles projektemner. 
Det handler meget om koordinering, kommunikation og lignende.  
Der kommer mere orientering til næste møde.  
 
 

10. Drøftelse af eventuelt indkomne dagsordenspunkter og forslag til kommende punkter 
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Der er kommet en forespørgsel fra Ældrepsykiatrien. De vil gerne komme på næste møde og 
fortælle om Ældrepsykiatrisk Mobilteam. Teamet dækker hele regionen.  
Der skal indbydes relevante gæster fra kommunerne til punktet.  
 
Referat:  
Det er en god ide. Lone Jensen inviteres til næste møde i oktober kl. 12, og alle skal derfor 
se, hvem det giver mening at invitere fra sin organisation. Giv besked om gæster til en af de 
tre sekretærer.  
 

11. Evt.  

Tak for i dag. Et godt møde.  

 


